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معافیت های سربازان متأهل
ایســنا: رئیس ســازمان وظیفــه عمومی 
فراجا با اشــاره به اهمیت خدمت مقدس 
ســربازی گفت: شــرایط خدمت سربازی از 
گذشــته تاکنون تفاوت های بســیاری دارد 
و حتی الامــکان ســربازان تحصیل کرده در 
رشته خودشان به کارگیری می شوند. سردار 
تقی مهری در توضیح بیشتر گفت: موضوع 
خدمت مقدس سربازی یکی از مسائل مهم 
و اساسی در هر کشوری است. در کشور ما نیز 
هر فعالیتی نیاز به امنیت دارد و امنیت رکن 
اساسی هرگونه فعالیت فرهنگی، اقتصادی، 
سیاسی، اجتماعی و... است؛ بنابراین همه 
ما نیاز به امنیت داریم. امنیت مانند ظرفی 
است که همه ابعاد زندگی افراد در آن جای 
می گیــرد. او افزود: نیروهای مســلح نقش 
مهمی در برقراری امنیت در جامعه دارند. 
سربازان نقشــی کلیدی در برقراری نظم و 
امنیت در حوزه های مختلف دفاعی، امنیتی 
و انتظامی دارنــد و اولین جبهه در جنگ و 
بنابراین خدمت ســربازی  صلح هســتند؛ 
خدمت بســیار مهمی در کشــور ما ســت. 
رئیس سازمان وظیفه عمومی فراجا ادامه 
داد: کشــور ما با ۱۵ کشــور همسایه است 
و مرزهای خشــکی، دریایی، کوهســتانی و 
رودخانــه ای داریم و موقعیــت راهبردی 
جمهوری اســلامی، در غرب آسیا و جهان 
حســاس بوده و مرکز تحــولات و هرگونه 
امنیتی است. مهری گفت: کشور ما از سوی 
تمام ملت های دنیا در مرکز توجه قرار دارد؛ 
خوشبختانه بعد از پیروزی انقلاب اسلامی 
در کشــور، این اهمیت راهبردی دو  چندان 
شــده  و از بدو پیروزی انقــلاب  عرصه های 
ســربازی نیــز گســترش پیدا کرده اســت.
وی افــزود: با تدبیر مقام فرمانــده کل قوا، 
شاهد هستیم  سربازان در تمام عرصه های 
خدماتی کشــور حضور دارند. بــرای مثال، 
برای کاهــش کم ســوادی و بی ســوادی، 
ســرباز معلم داریم و برای تقویت مســائل 
بهداشتی ما سربازان پیام آور بهداشت داریم. 
رئیس سازمان وظیفه عمومی فراجا ادامه 
داد: برای نخبگان نیز شرایط ویژه ای در نظر 
گرفته شــده است. این افراد تنها پس از یک 
ماه دوره آموزشی نظامی  می توانند در همه 
دســتگاه های خصوصی و دولتی طرح ها 
و پروژه های خــود را دنبال کنند. همچنین 
برخی ســربازان  در شرکت های دانش بنیان 
فعالیت می کننــد. مهری دربــاره اهمیت 
تحصیل ســربازان گفت: ما در حال حاضر 
ســربازانی داریم که خدمــت نظام وظیفه 
خود را در دانشگاه ها به عنوان استاد و هیئت 
علمــی طی می کنند. همچنیــن برای عدم 
بازماندن سربازان از تحصیلات دانشگاهی، 
افراد می توانند خدمت خود را برای تحصیل 
به تعویق بیندازند. وی با اشــاره به حقوق 
و مزایای ســربازی اظهار کرد: در چند سال 
اخیــر، توجه خاصــی به حقــوق و مزایای 
سربازان عزیز شده است. حقوق سربازان سه 
ســال پیش ۲۰۰ هزار تومان بود، اما در حال 
حاضر کف حقوق ســربازان حدود بیش از 
سه میلیون تومان است. همچنین سربازان 
متأهــل بیش از پنج میلیــون تومان حقوق 
دریافت می کنند و بــرای تعداد فرزندان نیز 
مبلغــی به حقوق اضافه می شــود. رئیس 
ســازمان وظیفه عمومی فراجا خاطرنشان 
کرد: البته سربازان متأهل  کسری از خدمت 
نیز می گیرنــد که در مجمــوع دو ماه برای 
همســر، ســه ماه برای فرزند اول، چهار ماه 
برای فرزند دوم و پنج ماه برای فرزند ســوم 
از خدمت ســربازی کاسته می شود. در واقع 
شرایط خوبی برای این سربازان ایجاد شده و 
در هفته فقط یک تا دو شــب را در پادگان ها 
می گذرانند. همچنین این افراد می توانند در 
شــهر خود یا شهر همسرشان خدمت کرده 
و بعد از ســاعت اداری به سایر ابعاد زندگی 
خود بپردازند. مهری با اشاره به معافیت های 
سربازان متأهل گفت: برای افرادی که دارای 
سه فرزند و بالای ۴۰ سال هستند و همچنین 
افرادی که زیر ۴۰ ســال و دارای چهار فرزند 
هستند، خدمت سربازی بخشیده شده است. 

  در پژوهش های متعدد انجام شــده در نیم قــرن اخیر، نقش آموزش 
پیش دبستان هر روز پررنگ تر شــده  و این دوره در بسیاری از کشورها 
به عنوان بخشــی از ســال های آموزش عمومی رســمیت یافته اســت. در 
مطالعــات مغــز و شــناخت، از ایــن دوران ســنی به عنــوان بــازه حیاتی
 (critical period) در رشــد ابعاد شــناختی، هیجانی و حسی-حرکتی یاد 
می شــود؛ چرا که چارچــوب توانایی های فرد تا حد زیادی در آن مشــخص 
می شــود. همچنین بر اساس گزارش یونیســف، آموزش های پیش دبستانی 
تأثیر قطعی و چشمگیری در کاهش افت تحصیلی و نابرابری های آموزشی 

دارد و یکی از مهم ترین مسیرهای اصلاح کیفی نظام های آموزشی است.
در کشــورمان، سیاســت گذاری در دوره پیش دبســتانی نزدیک به صد سال 
ســابقه دارد و در نیم قرن گذشته زمزمه های زیادی برای پیوستن آن به دوره 
رسمی آموزش عمومی رایگان وجود داشته است. در سال ۱۳۹۹، پس از عزم 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی برای تأسیس سازمان تعلیم و تربیت کودک، 
این انتظار وجود داشت که فلسفه وجودی این نهاد نوظهور، همگانی سازی و 
رایگان شدن دوره پیش دبستانی باشد. در واقع این امید می رفت که اساسنامه 
این ســازمان به گونه ای تنظیم شود که فرایندی تدریجی برای همگانی سازی 
آموزش پیش دبستانی تعیین کرده و با یک برنامه ریزی پنج تا ۱۰ ساله، آرزوی 
مهم نهاد آموزش عمومی کشور در این حوزه برآورده شود. اگر چنین می شد، 
تشکیل سازمان نیز که منتقدان  زیادی داشت، موجه می نمود. اما چنین نشد 
و امروز پس از گذشــت سه سال از تأسیس این سازمان، مهم ترین مشغولیت 
آن ارائه مجوز و نظارت بر مهدها و پیش دبستانی ها، ارائه برخی خدمات در 
حوزه آموزش پیش دبستانی، تدوین برنامه درسی پیش دبستانی و طراحی و 

تولید برخی محصولات مرتبط با دوره اوان کودکی است .
این نحوه سیاســت گذاری دوباره به ما نشان داد که سیاست گذاران فرهنگی 
و آموزشی کشــور به جای گام نهادن بر زمین ســخت واقعیت، به رؤیابافی 
مشــغول  هســتند و ضرورت ملی افزایش پوشــش پیش دبســتانی را هنوز 
درنیافته انــد. اگر بخواهیم به عمق عدم تدبیر پی ببریم، کافی اســت به یک 

مقایسه ساده دست بزنیم:
۱- در حــال حاضر پوشــش دوره اول پیش دبســتانی در ایــران در بهترین 
برآوردها ۵۵ درصد تخمین زده می شــود. این در حالی اســت که بر اساس 
گزارش یونســکو، میانگین پوشش پیش دبســتانی (یک سال) در جهان ۷۳ 
درصد، در کشــورهای توسعه یافته بیش از ۹۵ درصد، در آمریکای لاتین ۹۳ 
درصد، در خاورمیانه حدود ۶۵ درصد و در آفریقای شــمالی و مرکزی حدود 
۶۰ درصد  اســت . این آمار نشــان می دهد ایران در پوشش پیش دبستانی در 
رده کشــورهای غرب و شمال آفریقا ســت و حتی از میانگین خاورمیانه نیز 

عقب تر است.
۲- اما آمار دیگری که بس هولناک تر است، سهم دولت در ارائه آموزش های 
پیش دبســتانی اســت. بر اســاس آمار بین المللــی، کشــورها از دو درصد 
(کشــورهای با پایین ترین درآمد) تــا ۸٫۷ درصد (کشــورهای پردرآمد) کل 
بودجه آموزشی خود را به دوران پیش از دبستان (preprimary) اختصاص 
داده اند. بر این اســاس و اگر صرف بودجه وزارت آموزش و پرورش (معادل 
۲۶۰ همــت) را در نظــر بگیریــم، ایران بایــد حداقل دو درصــد از آن را به 
آموزش پیش دبســتانی اختصاص دهد. این معادل حدودا ۱۰ همت اســت. 
ولی کل بودجه ســازمان تعلیم و تربیت کودک در ایران در سال ۱۴۰۳ حدود  
۲۱۴ میلیارد تومان بوده اســت. در واقع از منظــر بودجه تنها ۰٫۰۷ درصد از 
هزینه های آموزش و پرورش مســتقیما در توسعه دوره پیش دبستانی هزینه 
می شود. این به آن معناست که حتی کشورهای کم درآمد جهان نیز ۲۸ برابر 

بیشتر از ایران در این حوزه سرمایه گذاری می کنند.
این ارقام حاکی از آن اســت که عملا بار هزینه های دوره پیش دبســتانی بر 
عهده خانواده هاســت و دولت این مقطع را از پوشــش حمایتی خود خارج 
کرده اســت. به طور خاص، ســر باز زدن از این مســئولیت، پس از تغییر نظام 
آموزشی در ســال ۱۳۹۱ شــدت یافته اســت. در این دوره، نیروی انسانی و 
امکانات دوره پیش دبستانی در بسیاری از مدارس، به نفع تأسیس پایه ششم 
ابتدایی مصادره شد. هر چند در میانه دهه ۱۳۹۰، آمار پوشش پیش دبستانی 
به ۷۰ درصد هم رســید، امــا به دلیل نبود قوانین و مقررات مســتحکم، در 
شــرایط فشــار اقتصادی  این آمار افتی درخور توجه داشــته اســت. این به 
 معنای آن است که به جز تلاش های مقطعی وزارت آموزش و پرورش، هیچ 
پشتوانه ای در کشــور برای آموزش و پرورش کودکان پیش از دبستان وجود 

ندارد.

ریشه  این  مشکل  کجاست؟
هرچنــد این وضعیــت حاصل ســال ها کم توجهی به مســئله اســت، اما 
رخدادهای سیاســت گذارانه چند سال اخیر نشان از یک سردرگمی مضاعف 
دارد. آمار گفته شــده نشان می دهد سازمان تعلیم و تربیت کودک، با گذشت 
ســه ســال هنوز به وظیفه اصلی خود در این حوزه آگاه نیست. عدم اعلام 
رســمی آمار پوشــش پیش دبســتانی در ســال های اخیر نیز ناشی از همین 
ناآگاهی است. در این زمینه باید گفت ایراد اصلی نه به عملکرد مدیران این 

سازمان بلکه به سیاست های کلان تر در این حوزه وارد است:
۱- اساســنامه این ســازمان، مهم ترین بخش مسئله اســت. فلسفه اصلی 
تشــکیل این سازمان، ســازمان دهی مهدکودک ها بوده است. یعنی به جای 
تمرکز بر افزایش ظرفیت پوشش پیش دبستانی و طلب مشارکت از دولت و 
مجلس برای حمایت از همگانی ســازی این دوره در آموزش عمومی کشور، 
مشــکلات مدیریتی مهدها و مراکز پیش دبستانی به دغدغه اول این سازمان 

تبدیل شده است.
۲- منفک کردن سازمان تعلیم و تربیت کودکی از دوره دبستان، عملا موجب 
شــد امکان توسعه پیش دبســتانی در مدارس کشــور با مانع روبه رو شود. 
مدارس دوره دبستان ســازوبرگ اصلی گسترش این دوره را در کشور فراهم 
می کنند و به همین خاطر، بهتر آن بود که تصدی این بخش (پیش دبســتانی 

دوم) همچنان در اختیار ستاد وزارت آموزش و پرورش باقی می ماند.

چه سیاستی باید در پیش گرفت؟
هر چند تأسیس این سازمان و مستقل کردن آن از وزارتخانه آموزش و پرورش 
همچون آب رهاشــده ای است که به ســختی به جوی بازخواهد گشت، اما 
دولت می تواند با ایجاد تغییراتی در اساســنامه این سازمان، بستری را برای 
ایجاد یک سیاســت تدریجی در پوشــش عمومی دوره پیش دبستانی ایجاد 
کند. این تغییر باید معطوف به تعریف یک مأموریت ویژه برای این ســازمان 
باشــد و آن زمینه ســازی برای رایگان  کردن دوره پیش دبســتانی در یک بازه 
زمانی پنج تا ۱۰ ســال اســت. چنین تغییری نیازمند  عزمی راســخ اســت و 
شــاید نیاز باشد مشــارکت مجلس شورای اســلامی نیز در این زمینه به کار

گرفته شود.

طرح پرحاشیه شورای شهر سرانجام به نتیجه رسید؛ آرای کمیسیون ماده ۵ شفاف می شود

ایست شورا به ویرانی تهران
خبر یادداشت

جامعهجامعه

 نورا حسینی:  سرانجام طرح شــفافیت آرای کمیسیون ماده ۵ به 
صحن شورای شهر تهران آمد؛ طرحی که دو سالی در نوبت طرح 
در صحن علنی شــورای شــهر بود. در چند ماه گذشته این طرح 
در جلســات هم اندیشی شورای شــهر تهران بررسی شده بود و 
موافقان و مخالفان ترجیح داده بودند درباره جزئیات این جلسات 
اطلاعاتی به رســانه ها ندهند. اما روز گذشــته بــاز هم مخالفان 
تلاش کردند این طرح را به کمیســیون تخصصی برگشت بزنند یا 
رأی گیری برای تصویب آن انجام نشــود. مخالفان طرح شفافیت 
آرای کمیسیون ماده ۵ از تهدید های پیامکی و فشارهایی گفتند که 
در این مدت تحمل کرده اند، اما مشخص نیست چرا باید مخالفان 

طرح شفاف سازی این طرح تهدید شوند!
دربــاره  شهرســازی  حــوزه  کارشناســان  مدت هاســت 
تصمیم گیری های کمیســیون ماده ۵ هشــدار می دهند و حاصل 
برخی از مصوبات آن را ویرانی پایتخت توصیف می کنند. افزایش 
جمعیت پذیری، بی توجهی به سرانه های خدماتی، حریم گسلی 
و فرونشســت زمین برخی از انتقادهایی اســت کــه به برخی از 

مصوبات این کمیسیون مطرح می شود.
این در حالی است که مدیران شهری مصوبات این کمیسیون را 
از افتخارات این دوره مدیریت شــهری می دانند که باعث باز شدن 
گره های قدیمی تهران شده اســت. روز گذشته در جریان بررسی 
طرح شــفافیت آرای کمیســیون ماده ۵، مهدی عباسی، رئیس 
کمیسیون شهرسازی و معماری شورای شهر تهران، به آمارهایی 
اشــاره کرد که اگر در صحن بیان شــوند، شاید توصیف دیگری از 

افتخارات شود.
او اشــاره ای به این آمارها نکرد اما مدتی پیش مرتضی هادی 
جابری مقدم، اســتاد دانشــگاه تهران، آمارهای نگران کننده ای از 
مصوبات کمیســیون ماده ۵ داده بود. به گفته این استاد دانشگاه 
مجمــوع تعداد مصوبات دوره ۱۰ ســاله یعنــی از ۱۳۹۱ تا میانه 
۱۴۰۰؛ ۷۳۳ مورد بوده اســت و مجموع تعداد مصوبات موردی 
دوره ششــم (میانه ۱۴۰۰ تــا ۱۴۰۲) ۶۲۸ مــورد. مجموع تعداد 
مصوبات دوره ششــم که دارای کاربری مســکونی بوده اند، ۴۷۳ 
مورد بوده که منجر به جمعیت پذیری حدود ۴۰۰ هزار نفر شــده 
اســت. منطقه یک بیشــترین تعداد مصوبه را در دوره اخیر دارد. 
جمعیت پذیری هر مصوبه موردی کمیسیون ۶۳۴ نفر بوده است.
میزان مساحت تراکم مصوبات ماده ۵ بیش از صدور پروانه ها 
در مدت مشابه بوده است. منفعت ایجادشده برای مالکان زمین 
در این مصوبات بیش از ۳۶۱ همت است. این رقم برای مساحتی 
برابر مساحت اضافه شــده بر ضوابط طرح تفصیلی ۷,۱۳۴,۳۹۲ 

به دست آمده است.
در ایــن مدت دو نامه سرگشــاده به شــهردار تهــران درباره 
آرای کمیســیون ماده ۵ نوشــته شــده بود. در این نامه ها تأکید 
شــده بود که آرای کمیســیون ماده ۵ عمدتا در مغایرت جدی و 
فراتر از ظرفیت های تعریف شــده در طرح ها و برنامه های قانونی 
شــهر تهران (به ویژه طرح جامــع و تفصیلی) بــوده و در آینده 
نه چندان دور موجب ایجاد خســارات جبران ناپذیر به شهر تهران 
و تشــدید مســائل شــهری نظیر آلودگی، ازدحام، ترافیک، تنزل 
سرانه های خدماتی شــهر و بروز مشکلات اقتصادی-اجتماعی، 
زیســت محیطی و مدیریت بحــران و تحمیل آن به شــهروندان 
فعلی و نســل های آتی خواهد شــد. در این نامه ها اشــاره شده 
بود کــه بخش غم انگیزی از تصمیمات اتخاذ شــده کمیســیون 
مــاده ۵ در دو ســال اخیــر، تبدیل پلاک هــا و پهنه های ســبز و 
حفاظــت و خدماتی-فعالیتی موجود و پیشــنهادی (نظیر انواع
 پهنه هــای S، S214، S213، S222) و دارای هاشــورهای تثبیــت 
خدمــات موجود و پیشــنهادی (مانند ســبز آموزشــی، درمانی، 
فرهنگی، مذهبی، ورزشی، پارکینگ و تجهیزات شهری) در طرح 
تفصیلی فعلی و پیشــین بــه پهنه های مســکونی (R و M) در 
اراضی مختلف متعلق به اشــخاص، نهادهای دولتی، غیر دولتی 
و حتی با مالکیت های شهرداری تهران (که خود متولی و مکلف 
به تأمین بخشــی از تجهیزات و خدمات شهری مانند پارکینگ و 

بوستان و تره بار و پایگاه مدیریت بحران و... است) بوده است.
طــرح شــورای شــهر تهران بــرای پایــان دادن بــه این نوع 
تصمیم گیری ها یا دست کم شفافیت هزینه هایی است که این نوع 

مصوبات روی دست تهرانی ها می گذارد.
روز گذشته در جریان بررسی کلیات طرح «اصلاح فرایندهای 

دبیرخانه کمیسیون ماده ۵ قانون تأسیس شورای عالی شهرسازی 
و معمــاری ایــران بــا رویکــرد تعادل میــان منافــع عمومی و 
خصوصی» مهدی عباسی، رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری 
شــورا، درباره ایــن طرح توضیــح داد: در این طــرح ارزش های 
مدنظر در اصلاح فرایندهای بررســی درخواست ها در دبیرخانه 
کمیســیون ماده ۵ مبتنی بر عدالت و تعادل میان منافع عمومی 
و خصوصی، افزایش مشــارکت در پرونده های موضعی و مرتبط 
با ذی نفعان گسترده، شــفافیت در حین فرایند برای متقاضیان و 
برای شهروندان، هوشمندی و سیستمی شدن فرایند و سرعت در 
بررســی پرونده ها، وحدت رویه و جلوگیری از سلیقه محوری در 
بررســی پرونده ها، ایجاد وحدت رویه در بررسی پرونده ها با تهیه 

فرم های مورد نیاز و اطلاعات پایه ای پرونده ها تدوین شده است.
رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری درباره اهداف این طرح 
گفت: هدف این بوده که طرح فوق بتواند ســال های سال مسائل 
و مشــکلات شــهر را برطرف کرده و از بروز دلالی ها و دالان های 
تاریک جلوگیری کند و به عنوان پروژکتوری بر تاریک خانه ها عمل 
کند. از سوی دیگر از دارایی های شهر حفاظت کند و سهم ها را از 
املاکی که در توافقات شــهر ایجاد می شود، حفظ کند و زمینه ای 
برای توســعه عدالت و حمایت از اقشار مختلف مردم و فرصتی 
برای توسعه و آبادانی شهر و پیشرفت همه جانبه باشد و شرایطی 
را فراهم آورد برای متقاضیان متعددی که ممکن است در صف 
انتظار قرار بگیرند تا مبادا این انتظار زمینه ای را برای سوءاستفاده 

برخی ایجاد کند.
میثم مظفر، عضو کمیسیون برنامه و بودجه، به عنوان مخالف 
این طرح گفــت: با توجه به اینکه دوره مدیریتــی ما رو به اتمام 
است، تصمیم گیری های بنیادینی که می تواند مسائل و اختیارات 
شــهرداری را تحت الشــعاع قرار دهد، باید دقیق تر بررسی شود. 
کمیســیون ماده ۵ همان طورکه می دانید، یک ترکیب فرادســت 
دارد و نهادهای مختلفــی را در بر می گیرد؛ یعنی قانون گذار یک 

رکن متفاوت با تصمیم گیری شورا و شهرداری تعبیه کرده است.
او ادامــه داد:  قبل از هر چیز ما باید درباره اســتدلال خود در 
زمینــه منافع عمومی توضیــح دهیم. تمام تأکیــد من بر املاک 
ریزدانه اســت. تأکید من بر عدالت و اقشار ضعیف جامعه است. 
اینکه در طرح تفصیلی برای برخی از راسته ها قاعده گذاری های 
سخت گیرانه لحاظ شده که اگر کمیسیون ماده ۵ در آنها مداخله 
نکند، هیچ گاه آن بافت فرســوده و ناکارآمد مرتفع نخواهد شــد. 
اینکه منافع عمومی چیســت و چه تعارضی با منافع خصوصی 

دارد، بحث پیچیده ای است.
مهدی چمران در پاسخ به او گفت در کمیسیون ماده ۵ اصلا 
پرونده بافت فرسوده نمی آید، چراکه ریزدانه است، بافت فرسوده 
معمولا زیر ۵۰۰ متر و چه بســا صد متر و ۵۰ متر هستند؛ طرح ها 
یا موضعی یا موضوعی اســت که البته این طرح ها ابتدا به شورا 

می آیند و سپس در کمیسیون ماده ۵ بررسی می شوند.
رئیس شــورای شــهر تهران در ادامه با بیان اینکه دوره ما رو 
به اتمام اســت بنابراین برای خودمان چیزی نمی خواهیم، گفت: 
تا زمانی که طرح به شــورای عالی معماری و شهرســازی برود و 
تصویب شود و این موضوع به اجرا در بیاید، دوره به پایان می رسد.

او با تأکید بر این موضوع که باید از تجربیات سه ســاله به نفع 
مردم اســتفاده کرد، افزود: این طرح برای کســانی که بعد از این 
خواهند آمد، تدوین می شــود که مشکلی برای آنها ایجاد نشود. 
ما برای خودمان چیزی نمی خواهیم و درباره آینده شــهر سخن 
می گوییم. ازاین رو با وجود اینکه این طرح در دوره ششــم اجرائی 
نخواهد شــد، دوستان فکر نکنند که روند کُند می شود و منافعی 
ایجاد خواهد شــد. رئیس شورای شــهر تهران ادامه داد: قطعا 
اجرای این موضوع در دوره فعلی شــهرداری هم میسر نخواهد 
شد، مضافا اینکه هیچ دستوری مبنی بر کُند شدن مسیر رسیدگی 
بــه پرونده ها نباید در طرح وجود داشــته باشــد؛ چراکه یکی از 
مصوبات ما کاهش زمان صدور پروانه بود که البته این طرح فراتر 
از صدور پروانه اســت و این مقوله اصرار مــا در طول دوره بوده 

است.
پرویز ســروری، نایب رئیس شورای شــهر تهران نیز در اعلام 
مخالفــت خود درباره ایــن طرح بیان کرد که ورود شــورا بر این 
مبحث در حیطه اختیارات ما نیست و گفت: ما نمی توانیم قانون 
مجلس را به صرف اینکه دبیرخانه آن زیر نظر شــهرداری است، 

محدود کنیم. این شهردار است که دبیرخانه کمیسیون ماده ۵ را 
مدیریت می کند، نه شهرداری.

او افزود: در حال حاضر در شــورای عالی اســتان ها، رؤســای 
کلان شــهرهای کشــور طرحی را با جدیت دنبال می کنند، مبنی 
بر اینکــه امکاناتی را که تهران دارد، آنها هــم اخذ کنند، بعد ما 
خودمان با دســت خودمان این امکان را که به شــهرداری تهران 

محول کردند، محدود می کنیم.
ســروری ادامه داد: اگــر ما فرایند هــا را در دبیرخانه طولانی 
می کنیم، چطور با تبصــره می توان این فرایند را کوتاه کرد؟ وقتی 
در ایــن فرایند احصــای نظر محلات مورد توافق اســت و دارای 
پیچیدگی های قانونی است، طبیعی است که محقق شدن فرایند 

قطعا طولانی خواهد شد.
مهدی اقراریان، رئیس کمیته حقوقی شــورای شهر تهران نیز 
گفت: اتفاقی که امروز در حال رخ دادن اســت، متأســفانه ایجاد 
ترافیک های سرســام آور در برخی مناطق تهران است که ناظر بر 
موضوع صدور مجوز های بلندمرتبه سازی در برخی مناطق خاص 
شهر تهران است. چرا ما می خواهیم چشم مان را بر واقعیت های 

محرز ببندیم؟
اقراریــان تأکید کرد: آیــا پیش نیامده که شــهروندان تهرانی 
ســاعت ها در معابر مناطق شــهر تهــران گرفتار می شــوند؟ آیا 
نمی خواهیــم بپذیریم کــه برخی پلاک هایی که قبــلا باغ بوده و 
حالا جای خود را به ساختمان های بلند داده، مناطق را با بحران 

هویتی مواجه کرده است؟ این یک واقعیت است.
او اضافــه کرد: به تازگــی یکی از اعضای مجمع تشــخیص 
مصلحــت نظام تذکری را دال بر مســئله جمعیت پذیری شــهر 
تهران عنوان کرده بود که در ســال ۱۴۰۴ جمعیت تهران حدود ۹ 
میلیون نفر بوده اما این عدد بالاتر از اینهاست. خواهش می کنیم 

به دور از هر نگاه و دسته بندی به این مسئله بنگریم.
ناصر امانی، عضو شورای شهر تهران هم در موافقت با طرح 
گفــت:  اتفاقا برخلاف ســخنان آقای مظفر ســؤالاتی که درباره 
عملکرد این کمیسیون مطرح می شود، درباره املاک درشت دانه 
و آنهایی اســت که بالای محور انقلاب هستند، نه املاک ریزدانه 
یا فرسوده. همچنین مجوزهای ساخت وساز صادر شده اما بدون 
تأمین ســرانه ها و این طرح می گوید در زمــان اعطای مجوز باید 
اسناد مربوط به سرانه ها تأمین شود. اتفاقا این طرح فرصتی است 

که اگر کار ما ناقص بود، در دوره های بعد کامل شود.
حمیدرضا صارمی، معاون شــهردار تهــران هم با بیان اینکه 
کســی مخالف شفافیت نیست و اینکه می گویند پرونده ها دستی 
می آید، درســت نیســت، گفت: تمام فرایند دبیرخانه کمیسیون 
شفاف است و تنها بخشــی که رأی سبز از بابت شفافیت گرفت، 

همین دبیرخانه بود.
او با بیان اینکه آیین نامه مالی و معاملاتی شــهرداری تهران 
تنها آیین نامه مصوب مجلس اســت، یادآور شــد: شهر تهران را 
نمی توان با شــهرهای دیگر مقایسه کرد و اقدامات و امکانات آن 

کاملا متفاوت با دیگر شهرهاست.
چمران هم با بیان اینکه بنده از ابتدای شورا در کمیسیون ماده 
۵ حضور داشتم، گفت: بنده همواره با طبقه اضافه دادن و تراکم 
مخالــف بودم و در نهایت این مطرح شــد که به همه یک طبقه 
اضافه داده شــود. اینکه موارد را یک به یــک اضافه تراکم دهیم، 
درســت نیست. در گذشته در مناطق ۱، ۲، ۳، ۴ و ۵ طرح هایی به 
کمیســیون ماده ۵ می آمد اما امروز می بینیم مناطق ۱۸، ۱۹ و ۲۰ 
هم طرح ارائه می دهند. بنده به عنوان ناظر می بینم و شــهادت 
می دهــم که این چنین عمل شــده اما بحث امروز این اســت که 
ورود پرونده ها به کمیسیون ساماندهی شود و پرونده ها بر اساس 

سامانه و مانند کمیسیون ماده ۱۰۰ باشد.
او ادامــه داد: کار معاونت شهرســازی با این طرح ســاده تر 
می شود و تمام طرح ها با ثبت در سامانه به صورت سیستماتیک 

بررسی می شود و کار صحیح تر و صریح تر انجام می شود.
چمران با بیان اینکه ممکن اســت اعضای شــورای بعدی به 
اندازه اعضای دوره ششــم با تجربه نباشند، اظهار کرد: این طرح 

برای آیندگان بررسی و تصویب می شود.
در پایان کلیات طرح اصلاح فرایندهای دبیرخانه کمیســیون 
ماده ۵ قانون تأســیس شورای عالی شهرســازی و معماری ایران 

تصویب شد.

افت پوشش پیش دبستانی، فرصتی که 
کودکان برای همیشه از دست خواهند داد

جلال کریمیان
دکترای فلسفه تعلیم و تربیت

پژوهشگر سیاست گذاری آموزشی


